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Nyomtatott és online sajtó 
 

Magyar Levente: az a cél, hogy a vajdasági magyarok a szülőföldjükön találják 

meg a boldogulást 
2024. október 3. – MTI, Index.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, PannonRTV, vasarnap.hu 

A magyar kormány vajdasági gazdaságfejlesztési programja azért jött létre, hogy a vajdasági 

magyarok itthon, a szülőföldön megtalálják a gazdasági boldogulást, ne kelljen elvándorolni 

ahhoz, hogy valaki tisztes munkával meg tudja keresni családja számára a kenyeret - 

hangsúlyozta Magyar Levente, a Külgazdasági és Külügyminisztérium parlamenti államtitkára 

csütörtöki vajdasági körútja során. Rámutatott, hogy óriási beruházások valósultak meg az 

utóbbi nyolc év során az ipar, a mezőgazdaság és az idegenforgalom területén is. Ezek egyrészt 

"felhelyezték a Vajdaságot Szerbia, a régió és talán Európa turisztikai térképére", többezer 

ember megélhetését biztosítják, valamint olyan technológiai ugrást tettek lehetővé ezen cégek 

számára, amelyek versenyképessé teszik őket. Az államtitkár beszédet mondott Óbecsén, ahol 

közel hétszáz vajdasági magyar gazdálkodóval írtak alá támogatási szerződést. Kiemelte, hogy 

a hasonló eseményeken "azt ünnepeljük, hogy a magyarság összetartozik". Pásztor Bálint, a 

VMSZ elnöke megköszönte a magyar kormánynak, hogy a vajdasági gazdaságfejlesztési 

program - a nemzetközi nehézségek ellenére, amelyekkel Magyarországnak szembe kell néznie 

-, nyolc éve töretlenül működik. A VMSZ elnöke arra is kitért, hogy a turizmus is fejlődni tud a 

támogatásoknak köszönhetően, és nemcsak a nagyvárosokban, hanem a kisebb településeken 

is történnek szállodafejlesztések. 

 

Szerb elnök: november 24-én indul meg a közlekedés a Budapest-Belgrád 

vasútvonal szerbiai szakaszán 
2024. október 3. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, hvg.hu, 24.hu, Mandiner, 

PannonRTV 

Belgrád és Szabadka között, a Budapest-Belgrád vasútvonal teljes szerbiai szakaszán november 

24-én indulhat a közlekedés, egy évvel a tervezett határidő előtt átadják a vasútvonalat - közölte 

Aleksandar Vucic szerb köztársasági elnök csütörtökön Szabadkán, ahova az Újvidékről 

közlekedő tesztvonattal érkezett. Rámutatott, hogy a Vajdasági Magyar Szövetség (VMSZ) 

nélkül nem lehetett volna ilyen gyorsan és hatékonyan felújítani a Szabadka és Belgrád között 

vasútvonalat. "Barátságom Pásztor Istvánnal az elmúlt 12 évben építette ezt az országot", a 

Szerbia és Magyarország közötti kapcsolatokat - mondta. "Ő hidat képezett közöttünk. A 

Pásztor Bálint iránti tiszteletem építi a kapcsolatokat a jövőben" - utalt a szerb elnök a VMSZ 

majdnem egy éve elhunyt elnökére, illetve a legnagyobb délvidéki magyar párt jelenlegi 

elnökére. A köztársasági elnök utasította az illetékes minisztert, hogy a vasútállomás épületét 

csak akkor nyithatják meg, ha az információs táblákon magyar nyelven is minden olvasható 

lesz. Szerinte hosszú évek gyűlölködése és ellenségeskedése után őszinte barátságot tudott 

kiépíteni a szerb és a magyar nép, ezért megengedhetetlen egy ilyen mulasztás. 
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https://www.magyarhirlap.hu/hataron-tul/20241003-az-a-cel-hogy-a-vajdasagi-magyarok-a-szulofoldjukon-talaljak-meg-a-boldogulast
https://www.magyarhirlap.hu/hataron-tul/20241003-az-a-cel-hogy-a-vajdasagi-magyarok-a-szulofoldjukon-talaljak-meg-a-boldogulast
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/10/03/november-24-en-indul-meg-a-kozlekedes-a-budapest-belgrad-vasutvonal-szerbiai-szakaszan
https://hirado.hu/kulfold/cikk/2024/10/03/november-24-en-indul-meg-a-kozlekedes-a-budapest-belgrad-vasutvonal-szerbiai-szakaszan
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Vincze Máté: a közösség a kulcsa az identitás megőrzésének 
2024. október 3. – MTI, Magyar Hírlap, Demokrata 

A közösség a kulcsa az identitás megőrzésének, a magyar identitás nagy gazdagsággal és 

kulturális örökséggel bír - hangsúlyozta a Kulturális és Innovációs Minisztérium (KIM) 

közgyűjteményekért és kulturális fejlesztésekért felelős helyettes államtitkár a Scruton Hub 

szervezésében megvalósuló kiállítás csütörtöki megnyitója után tartott panelbeszélgetésen 

Budapesten, a Scruton V.P. –ben Az Identitásunk változó alakzatai - nemzet, család, vallás 

című kiállítás megnyitója után Művészet és identitás - A kultúra identitásformáló ereje címmel 

tartottak panelbeszélgetést Vincze Máté közgyűjteményekért és kulturális fejlesztésekért 

felelős helyettes államtitkár, Margittai Gábor, a Magyar Összetartozás Intézetének igazgatója 

valamint Agócs Gergely népzenész, népzenekutató, Érdemes Művész részvételével. Vincze 

Máté felidézte: a 2011-ben indult, azóta is népszerű ReConnect Hungary programban a sokadik 

generációs, nyelvüket nem beszélő magyar származású fiatalok látogatnak két hétre 

Magyarországra. Ennek a programnak a tapasztalatai is azt mutatják, hogy az első generáció 

"amerikaibb akar lenni az amerikainál", a további generációkat azonban már érdeklik a 

gyökereik. A határon túl élő magyarok identitásáról és annak megmaradásáról Margittai 

Gábor, a Magyar Összetartozás Intézetének igazgatója azt mondta: a Dél-Erdélyben található 

Alvinc falu református temploma nemrég a kormány finanszírozásában megújult, és ennek 

köszönhetően megerősítette a helyi magyar közösséget: a magyar hívek száma 12-ről 24-re 

növekedett - mondta. 

        
Egy egész könyv foglalkozik azzal a kérdéssel, hogy mi történt az úzvölgyi 

temetőben  
2024. október 3. – szekelyhon.ro 

A túlnyomórészt hősi halott magyar katonák nyughelyéül szolgáló úzvölgyi katonatemető 2019. 

június 6-án történt meggyalázása mindmáig fájó emlékként lüktet közös emlékezetünkben. 

Azon a napon ezres nagyságú román tömeg vonult fel az 1917–1918. évi harcok helyszínére, 

közülük futballhuligánnak látszó fiatalok. Megkerülve a tétlen csendőrségi egységeket, hátulról 

bejutottak a sírkertbe, kitépték a kapu szárnyait és utat nyitottak hőzöngő társaiknak. A 

temetőbe benyomulók összetörték a székelykaput, kihúzták a földből és szétdobálták a magyar 

katonák mogyoróágakból rögtönzött, névtáblás keresztjeit. Sírkabaré című kötetében az ezzel 

kapcsolatos forrásértékű dokumentumanyagokat (újságcikkek, jegyzetek) gyűjtötte össze 

Székely-Szabó Zoltán a magyar és a román sajtóból, ezáltal átfogó, részletes összefoglalót hozva 

létre arról a baljós napról, valamint annak előzményeiről, utóhatásairól és következményeiről. 

A könyvbemutatón a szerzővel Szonda Szabolcs könyvtárigazgató, a rendezvény házigazdája 

beszélget.  
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https://www.magyarhirlap.hu/kultura/20241003-vincze-mate-a-kozosseg-a-kulcsa-az-identitas-megorzesenek
https://szekelyhon.ro/aktualis/egy-egesz-konyv-foglalkozik-azzal-a-kerdessel-hogy-mi-tortent-az-uzvolgyi-temetoben
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Rangos elismerés: Prima díjat kap a Fili  
2024. október 3. – szekelyhon.ro 

A Szentegyházi Gyermekfilharmónia (Fili) Prima díjban részesül, amelyet december 6-án a 

budapesti Művészetek Palotájában adnak át. A 100 tagú gyermekkórus és 40 tagú ifjúsági 

szimfonikus zenekar együttese a Magyar oktatás és köznevelés kategóriában nyerte el a rangos 

elismerést. Rekordszámú, több mint kilencszáz jelölés érkezett idén a Prima Primissima díjra. 

Ezek közül közül választották ki azt a harminc művészt, sportolót, újságírót, oktatót és tudóst, 

akik közül tízen vehetik át a Prima Primissimákat, húszan a Primákat megillető elismerést. A 

2003-ban alapított díj célja, hogy megőrizze a magyar értelmiség szellemi eredményeit, 

elősegítse a hazai tudomány, művészet, kultúra és sport fejlődését egy hatalomtól és politikától 

független kitüntető cím adományozásával, amelynek megkérdőjelezhetetlen értéke van a 

közvélemény szemében – áll az OTP Bank és a Prima Primissima Alapítvány közleményében.  

 

„Elfelejtett” magyarul a hangosbemondó két székelyföldi vasútállomáson 
2024. október 3. – maszol.ro 

A Mikó Imre Jogvédelmi Szolgálat levélben fordult az Román Állami Vasúttársasághoz, mert a 

napokban a csíkszeredai állomáson megszüntették a vonatjáratok érkezésének és indulásának 

jelzését magyar nyelven a hangosbemondón, ugyanakkor Sepsiszentgyörgyön is jelezték ezt a 

problémát. „Felkértük őket, hogy állítsák vissza a magyar nyelvű tájékoztatót” – írja Facebook 

bejegyzésében a Mikó Imre Jogvédelmi Szolgálat. Arra kérnek mindenkit, hogy jelezzék, ha a 

településükön hasonló helyzet áll fenn. A CFR-nek elküldött levélben azt írják: célszerű lenne 

a vonatjáratok érkezésének és indulásának jelzését magyarul is közölni, ugyanis ez nagyobb 

érdeklődést eredményez a magyar utazók körében. „Nagyon fontosnak tartjuk, hogy a Román 

Állami Vasúttársaság biztosítsa a magyar nyelvű tájékoztatást azokban a megyékben, ahol 

túlnyomórészt magyarok laknak” – tették hozzá. 

 

Új alprefektusa van Kovászna megyének  
2024. október 3. – szekelyhon.ro 

A háromszéki prefektúrán videokonferencia keretében tette le az esküt az 55 éves új 

alprefektus, Sergiu Mitroi, aki korábban ugyancsak e hivatal jogi irodájában, majd az utóbbi 

években az állami erdészetnél dolgozott. Mitroi 2020 augusztusa és 2021 márciusa között már 

betöltötte ugyanezt a funkciót, amelybe most beiktatták. A két korábbi alprefektus indul a 

parlamenti választásokon, Cosmin Boricean a PNL listáján jelölteti magát szenátornak, 

Sebastian Cucu a PSD színeiben szeretne képviselő lenni. A törvény szerint az alprefektusoknak 

legalább 50 nappal a választások előtt le kell mondaniuk tisztségükről.  

 

Szovátát, Gyergyószéket is eléri minden idők legnagyobb sztrádaépítési láza  

2024. október 3. – Krónika 

A Közúti Beruházások Országos Társasága (CNIR) jóváhagyta a versenytárgyalás kiírását az 

Erdélyt Moldvával összekötő A8-as autópálya hegyvidéki, Gyergyószéket is érintő szakaszainak 

megépítésére. Az Erdélyben Maros és Hargita megyén, többek között a „turistamágnes” 
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Szováta és Parajd közelében, illetve Gyergyón áthaladó szakaszokkal 1400 kilométeresre nő a 

licit, tervezés vagy kivitelezés alatt álló sztrádák és gyorsforgalmi utak hossza Romániában, ami 

jóval több, mint amennyit korábban fél évszázad alatt építettek meg.  

        
Gazdasági kapcsolatépítés Kassán a Vidék jövője-jövő vidéke szakmai fórumon 
2024. október 3. – ma7.sk, hirek.sk 

Szeretjük magunkat a gazdaság területén számokban mérni, mert értékelni kell, és látjuk azt, 

hogy nekünk akkor jó, hogyha a régiónak is jó. Ezért segítjük a környező országokat. Ezekkel a 

szavakkal nyitotta meg Hetey Ágota Magyarország kassai főkonzulja a Vidék jövője-jövő vidéke 

című szakmai fórumot, amelyet a CED Közép-európai Gazdaságfejlesztési Hálózat Nonprofit 

Kft. kassai regionális képviselete és Magyarország Kassai Főkonzulátusa rendezett a 

főkonzulátuson kis- és középvállalkozások, önkormányzatok és civil szervezetek képviselői 

számára. 

 

Tanul-e a Magyar Szövetség a múlt hibáiból? 
2024. október 3. – Kolek Zsolt – ma7.sk 

Gubík számára a legfőbb kihívást nyilvánvalóan az jelenti, hogy a személycserék, az őrségváltás 

által biztosított lendülettel a párt lezárja az egymást követő kudarcok időszakát, ahogy ő 

fogalmaz, korszakváltást érjen el. A felvidéki nemzeti politika, közkeletű nevén az etnikai 

politizálás, az elmúlt másfél évtizedben lejtmenetbe került. Az új pártelnök által meghirdetett 

korszakváltás sikeréhez tanulni kell az elmúlt időszak kudarcaiból, az ismétlődő hibákat minél 

inkább ki kell küszöbölni. Noha a politikai környezet valóban nem kedvez egy etnikai 

gyűjtőpárt működtetésének, de az elmúlt években így is jócskán maradtak tartalékai a felvidéki 

magyar nemzeti politikának. Az erőket elfecsérlő személyi konfliktusokat és az el nem végzett 

politikai és szakmai munkát nem lehet pusztán a külső tényezőkre fogni. 

 

Esterházy János kárpátaljai látogatásáról tartott előadást Beregszászon Molnár 

Imre 
2024. október 3. – Felvidék.ma 

A két világháború közötti időszakban Csehszlovákiához tartozott a mai Kárpátalja, vagy ahogy 

akkoriban nevezték, Ruszniszkó területe is. Ebből kifolyólag a felvidéki politika is nemcsak a 

mai Szlovákia területén, hanem Kárpátalján is kifejtette tevékenységét. Így magától értetődően 

a felvidéki politika mindenkori vezérlő csillaga, Esterházy János is tevékenykedett errefelé, 

amelyről dokumentumok is tanúskodnak. Az azóta eltelt időszakban nemcsak Felvidéken 

változott meg sok dolog, de Kárpátalján is, sőt! Esterházy tevékenysége pedig a sok 

megpróbáltatás közepette a múlt homályába veszett. Ezt az űrt kívánták betölteni azzal az 

előadással, amit a beregszászi római katolikus plébánia közösségi házában szervezett meg 

Esterházy Jánosról a Keresztény Értelmiségiek Szövetsége (KÉSZ). Az előadó természetesen a 

téma legjobban ismerője, az Esterházy János Emlékbizottság elnöke, Dr. Molnár Imre volt, aki 
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nemcsak a mártír politikus kárpátaljai vonatkozásait mutatta be, de átfogó képet nyújtott a 

hallgatóságnak Esterházy életművéről is. 

 

Elkerülte az azonnali összeomlást a Magyar Szövetség 
2024. október 3. – Tokár Géza – ujszo.com 

„Nagy tétje volt a Magyar Szövetség hétvégi tisztújító közgyűlésének, hiszen a párt három 

sikertelen választás után, kudarcélményekkel telve választott új vezetést. Az eredmény – Gubík 

László megválasztása – váratlannak mondható, pár rövid távú problémát megold, a 

legfontosabb tennivalókat viszont hónapokkal elodázhatja”. „Gubík megválasztásával a 

Magyar Szövetségen belül a valós pártigazgatásból évtizedekig kizárt MKP-s jobbszárny 

kerülhet erősebb pozícióba, ami hosszú távon növelheti az elégedetlenséget a mérsékeltebbek 

körében – de csakis akkor, ha az elnök nem is törekszik arra, hogy próbáljon minél több 

érdekcsoportnak kedvezni. Pandy OT-elnöki jelölése, Cziprusz elnökségbe való beválasztása 

jelzi, hogy Gubík meghozta a saját kompromisszumait a hétvégi tisztújításon és a kezdeti 

hónapokban biztosan nem a konfliktusok kiélezése lesz a célja” – írta Tokár Géza. 

 

Tankó Vilmos belép a Progresívne Slovensko frakciójába 
2024. október 3. – ma7.sk, ujszo.com, hirek.sk, bumm.sk 

Tankó Vilmos képviselő a Progresívne Slovensko (PS) frakciójának tagja lesz – ezt csütörtökön 

közös sajtótájékoztatón jelentette be Michal Šimečkával, a PS elnökével. frakciónak így 33 tagja 

lesz. Tankó a Slovensko listáján jutott be a parlamentbe, augusztus végén lépett ki a Slovensko, 

Za ľudí, KÚ-frakcióból, azóta független képviselő volt. Tankó a szegénység és a rasszizmus 

elleni harccal, továbbá ifjúsági és a sporttal összefüggő kérdésekkel fog foglalkozni. 

Ifjúságpolitika, sport, szociális kérdések, egyenlőség – ezeket a témákat viseli a szívén. Csupa 

olyan kérdés, amelyek fontosak a Progresívne Slovensko számára – jelentette ki Šimečka. 

    
Négycsillagos szállodát adtak át Óbecsén 
2024. október 3. – PannonRTV 

Az Experience Hotel a Prosperitati Alapítvány kiemelt jelentőségű nagy léptékű turisztikai 

fejlesztési pályázatán nyert támogatásnak köszönhetően épült meg. A beruházáshoz szükséges 

önrészt három évvel ezelőtt az Arthur Bergmann Hungary Zrt. biztosította, a végső 

kedvezményezett az Experience Lux kft. A szálloda megépítését a Prosperitati Alapítvány által 

a magyar kormány 120,5 millió dinárral támogatta. Dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar 

Szövetség elnöke: „Szabadkai, újvidéki és zentai hotelépítést, hotelfelújítást követően most itt 

Óbecsén kerül átadásra egy ilyen létesítmény. Ez azt bizonyítja, hogy nem csak a 

nagyvárosokban gondolkodunk, nem csak Újvidékben, Szabadkában, hanem teljes mértékben 

indokoltnak és természetesnek tartjuk azt, hogy Zentán vagy Óbecsén is egy ilyen szálloda meg 

tudjon élni a piacon, illetve szükség legyen rá.” A projekt Magyarország kormányának 

támogatásával, a Külgazdasági és Külügyminisztérium társfinanszírozásával valósult meg. 

Magyar Levente, miniszterhelyettes: „Szeretném a vállalkozóknak, tulajdonosoknak, 
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partnereknek megköszönni, hogy beleálltak ebbe a projektbe, és ennek az elveszett polgári 

kultúrának a helyreállításáért ilyen módon is a saját pénzüket megmozdítva hajlandóak tenni, 

természetesen kiegészítve azokat az egyéb vállalkozásfejlesztési lépéseket, amelyek itt a 

régióban közösen megvalósítunk, megvalósítottunk az utóbbi években. Ebből a szövetből 

épülhet fel egy olyan új világ itt a Vajdaságban, amelyet mindannyian célzunk, amelyet 

mindannyian magunk előtt látunk a napi munkánk során, de amelynek kiváló előképe az a 

világ, ami itt az elmúlt évtizedeket megelőzően létezett.” 

 

Vicsek Annamária: a magyar érdekkel szemben szavazott a Tisza Párt 
2024. október 3. – MTI, Magyar Nemzet, Mandiner 

Az Európai Parlament (EP) Szerbia-küldöttsége alelnöki tisztségére a Patrióták Európáért 

frakció jelöltjével szemben a Tisza Párt ellenjelöltet állított, ezzel csatlakozott az EP 

magyarellenes tagjaihoz - jelentette ki Vicsek Annamária, a Fidesz európai parlamenti (EP-) 

képviselője az MTI-hez eljuttatott közleményében csütörtökön. Vicsek Annamária arról 

tájékoztatott, hogy az Európai Parlament Szerbia-küldöttsége csütörtöki ülésén a Patrióták 

Európáért frakciónak járó alelnöki tisztségre őt jelölte. A Magyar Péter által vezetett Tisza Párt 

a vajdasági magyar képviselővel szemben ellenjelöltet állított egy görög képviselő személyében, 

akit meg is választottak e tisztségre. "Elkeserítő, hogy a Tisza Párt beállt a magyarellenes 

parlamenti képviselők közé és odáig süllyedt, hogy egy magyar jelölttel szemben görög 

ellenjelöltet terjesztett fel egy, az uniós parlamenti szokásjog és az EP belső szabályai szerint 

egyébként sem nekik járó tisztségre" - fogalmazott. 

 

Vučić Pásztorral is egyeztet majd a sorkatonaságról 
2024. október 3. – PannonRTV 

A szerb államfő Szabadkán reagált a Vajdasági Magyar Szövetség elnökének korábbi 

kijelentésére. Az a cél, hogy a vajdasági magyarság Szerbiában maradjon - ezt mondta 

Aleksandar Vučić Szabadkán annak kapcsán, hogy dr. Pásztor Bálint a sorkatonaság újbóli 

bevezetéséről korábban úgy nyilatkozott a Pannon RTV-nek, hogy a VMSZ ellenzi azt, mivel az 

a magyarok további elvándorláshoz vezethet. A szerb államfő újságírói kérdésre úgy reagált, 

hogy jelenleg nagyon sűrű a programja, amint lesz egy kis ideje, egyeztet a témáról a VMSZ 

elnökével. Amint ezzel végeztem, beszélni fogok Bálinttal, és próbálunk majd megoldást találni. 

A mi célunk az, hogy a magyarok itt éljenek Szerbiában, de szem előtt kell tartanunk az 

alapelveinket is. Alapelvünk az ország védelme, és úgy fogunk tenni, ahogyan minden más 

ország is tesz. Azon dolgozunk majd, hogy megtaláljuk a legfájdalommentesebb megoldást, 

közös megegyezéssel.” 

 

A határ, ami nem választ el 
2024. október 3. – PannonRTV 

A határ, ami nem választ el nevű IPA-projekt a zentai székhelyű Vajdasági Magyar Művelődési 

Intézet, a bajai Türr István Múzeum, és a szabadkai Magyar Tannyelvű Tanítóképző Kar 

együttműködésében valósul meg. A program célja, hogy bemutassa régiónk kulturális 
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sokszínűségét határon innen és túl. Az interregionális projekt keretében a tornyosi, a szajáni 

és a tordai tájházakban található helytörténeti gyűjteményt veszik leltárba a néprajzkutatók. 

Továbbá a program részeként a Vajdasági Magyar Digitális Archívum fotótára is bővítésre 

kerül a hertelendyfalvi Tamási Áron Székely Magyar Művelődési Egyesület által összegyűjtött 

fotókkal. Resócki Vázsonyi Csilla, a Vajdasági Magyar Művelődési Intézet munkatársa 

elmondta, egy több száz tételből álló gyűjteményről van szó, amely részletesen bemutatja az al-

dunai székelyek életét a 20. század elejétől, egészen napjainkig. 

 

Múzeumpedagógiai díjat kapott Topolya Község Múzeuma Budapesten 
2024. október 3. – PannonRTV 

A régi ház című projektért érdemelték ki az elismerést, amit Vastag Gazsó Hargita 

múzeumpedagógus, a projekt vezetője vett át. A projekt célja az volt, hogy Juhász Erzsébet 

topolyai születésű író munkásságát megismertessék a vajdasági gyerekekkel magyar, szerb, 

szlovák és ruszin nyelven. A papírszínház 2023 decemberétől 2024 júniusának végéig Bácska 

és Bánát oktatási intézményeibe, 20 település 68 csoportjához jutott el, mintegy 1500 

gyerekhez. A foglalkozások után 300 pályamunkából nyílt kiállítás 2024 júniusában. A 

múzeumpedagógiai konferenciát is felölelő eseményen bemutatták a papírszínházat, valamint 

a múzeumpedagógiai módszereket ötvöző projekt egészét. A bejegyzésben külön köszönetet 

mondtak a Juhász Erzsébet Könyvtárnak és Topolya Község Művelődési Házának, valamint a 

sok közreműködőnek, fordítónak, lektornak, grafikusnak, akik munkájukkal segítették a 

programot. A szerbiai emberi- és kisebbségi jogi, társadalmi dialógussal megbízott 

minisztérium támogatását is megköszönték. 

       
Panyi Miklós államtitkár a Técsői Református Líceum tanévnyitóján 
2024. október 3. – Karpat.in.ua 

Ünnepélyes keretek között tartották meg a Técsői Református Líceum tanévnyitó ünnepségét. 

Az intézmény működtetését 2023 január elsejétől vette át a kistérségtől a Kárpátaljai 

Református Egyház és a Técsői Református Gyülekezet. Azóta jelentős fejlesztések, külső és 

belső felújítási munkálatok zajlottak a líceumban nagyrészt a magyar állam támogatásával. 

Técső, a técsői magyar líceum végvár, a magyar nyelv, a magyar kultúra, a magyar identitás 

szellemi, lelki végvára. Ezt Panyi Miklós, államtitkár mondta a tanévnyitón. Kiemelte: a 

magyar kormány számtalan formában támogatja a kárpátaljai magyar közösségeket, 

egyházakat, családokat és kiemelt figyelmet fordít az anyanyelvű oktatásra. Ennek jó példája a 

Técsői Református Líceum. Hiszen az osztálytermek felújítása mellett 24 új számítógépet is 

kapott az intézmény magyar kormánytámogatással és a régi épületszárny modernizálása is 

folyamatban van. Técső anyaországi civileknek is szíve csücske. Sokan már évtizedek óta 

igyekeznek segíteni az itt élő magyaroknak. A técsői líceum tehát szépül, bővül. Minden 

bizonnyal ez is közrejátszik abban, hogy két év alatt csaknem megduplázódott az intézmény 

diákjainak a száma. 
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 „Sötétség a világosságban” – Kopriva Attila tárlata az ungvári főkonzulátuson 
2024. október 3. – KISZo.net 

Magyarország Ungvári Főkonzulátusa ad otthont Kopriva Attila munkácsi festőművész 

legújabb egyéni tárlatának, mely az orosz–ukrán háború borzalmas eseményeire reflektál. Az 

alkotások betekintést engednek a sötétség és a fény harcába. A festménysorozat 

középpontjában személyes elmélkedésein keresztül az Ukrajnában zajló háborús bűnök 

elkövetése, az átélt fájdalmak, az instabilitás áll. „Folytatjuk azt a hagyományt és kulturális 

diplomáciai tevékenységet, amellyel bemutatkozási lehetőséget kívánunk biztosítani a 

kárpátaljai művészek számára. A megnyílt kiállítás valamelyest rendhagyó és eltér a 

megszokottaktól. A 2022. február 24-én kitört orosz–ukrán háború az élet minden területére 

hatást gyakorolt. Ez alól nem kivétel a kultúra sem. Látva Kárpátalján a művészek aktuális 

bemutatkozásait, közülük nagyon sokan foglalkoznak a sötétséggel, a homállyal, a 

fájdalommal” – fogalmazott Bacskai József, Magyarország Ungvári Főkonzulátusának 

főkonzulja. 

 

Három beregszászi iskolaigazgatót is kitüntettek pedagógusnap alkalmából 
2024. október 3. – Karpat.in.ua 

A hírt Babják Zoltán polgármester közölte hivatalos Facebook-oldalán. „Kistérségünk 

oktatásügyi szakemberei Babják Edittel, az oktatási és kulturális osztály vezetőjével az élen 

részt vettek a pedagógusok szakmai ünnepének szentelt megyei rendezvényen. A mai napon 

kitüntetésben részesültek régiónk legjobb tanárai, s örömmel mondhatom el, hogy Volodimir 

Kenejz, a Beregszászi Platán Líceum igazgatója Ukrajna Oktatási és Tudományos 

Minisztériumának köszönő oklevelét vehette át. Zseltvay-Vezsdel Emese, a Beregszászi 

Kossuth Lajos Líceum igazgatónője a megyei katonai adminisztráció díszoklevelében részesült, 

Okszana Kulijevics, a Okszana Kulijevicset, a Beregszászi Hivatásos Szolgáltatási Líceum 

vezetőjét pedig a megyei tanács tüntette ki. Büszke vagyok pedagógusainkra! További 

sikereket, kiváló eredményeket és szakmai fejlődést kívánok mindannyiuknak!” – olvasható a 

bejegyzésben. 

 

A zene világnapját méltatták a beregszászi bázis óvodában 
2024. október 3. – Karpat.in.ua 

Yehudi Menuhin világhírű amerikai hegedűművész kezdeményezésére az UNESCO 

Nemzetközi Tanácsának határozata alapján 1975 óta ünneplik meg világszerte a zene 

világnapját, ezért október elsején a világ szinte minden pontján ingyenes koncerteket és 

foglalkozásokat tartanak. Így volt ez a P. Frangepán Katalin Gimnázium beregszászi bázis 

óvodájában is, ahol az intézmény, a Tulipán Tanoda Magyar Népművészeti Iskola, valamint a 

Pro Cultura Subcarpathica tartott zenei bemutatót, valamint hangszersimogatót az óvodások 

számára. A P. Frangepán Katalin Gimnázium óvoda hálózatában kiemelt hangsúlyt fektetnek 

a népzenei és hagyományőrző foglalkozásokra. A beregszászi bázis óvodában a fiataloknak 

lehetőségük volt nem csak meghallgatni, de meg is érinteni és kipróbálni a bemutatott 

hangszereket, emellett pedig nem maradhatott el a népi játék foglalkozás sem, amit Szilágyiné 
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Tóth Gabriella, a Tulipán Tanoda oktatója tartott a kicsiknek. Természetesen a zene 

világnapján a táncház sem maradhatott el, ahol a bázisóvoda növendékei is bemutatták 

tudásukat 

 

Ukrposta: Az idézés közönséges ajánlott levélként érkezik 
2024. október 3. – karpataljalap.net 

Az idézések megküldése az Ukrposta által nem különbözik a bírósági iratok kézbesítésétől. A 

küldemény közönséges ajánlott levél, amelyet a címzett aláírás ellenében vehet át – mondta el 

Ihor Szmiljanszkij, az Ukrposta elnöke a Szuszpilnének. „Ha megállapítják, hogy az illető nem 

található (vagyis nem vette át személyesen a levelet – a szerk.), értesítést hagynak, ha pedig 

nem jönnek a levélért, akkor, mint a bírósági iratok esetében is, mi ezt feljegyezzük a 

rendszerben, és visszaküldjük a levelet (idézést – a szerk.) a feladónak (a Védelmi 

Minisztériumnak – a szerk.)” – jelezte a tisztviselő. Mint rámutatott, egyértelműen 

szabályozott eljárásról van szó, az idézést tartalmazó küldemények pedig külsőre közönséges 

borítékok. 

 

A horvátországi magyarságról tájékozódtak a Zágrábban akkreditált nagykövetek 
2024. október 3. – Kepesujsag.com 

Az Európai Unió Tanácsának Magyarország a soros elnöke. Ebből kifolyólag az EU-s 

tagországok Horvátországba akkreditált nagykövetei a múlt héten Eszék-Baranya megyébe 

látogattak Magyarország zágrábi nagykövetségének a szervezésében, ahol a horvátországi 

magyarságról tájékozódhattak. Magyarország vállalta az Európai Unió Tanácsának elnökségét 

2024. július 1. – 2024. december 31. között, a 2023-2024-es spanyol-belga-magyar elnökségi 

trió utolsó tagjaként. Ez a magyar nagykövetek számára azt is jelenti, hogy abban az országban, 

ahol szolgálatot teljesítenek, ezen félév során egyfajta koordinátor szerepet is betöltenek. 

Hagyományosan az elnökséget adó ország nagykövetségének a szervezésében különböző 

ebédeken, munkarendezvényeken találkoznak az EU-s diplomaták és a politikusok. 

 

A honvédő háború magyar áldozatairól Kórógyon, Čakovciban és Marinciban is 

megemlékeztek 
2024. október 3. – Kepesujsag.com 

A Vukovár-Szerém megyei Kórógyon szeptember 29-én, vasárnap, Čakovciban szeptember 30-

án, a Nuštari járáshoz tartozó Marinciban pedig október 2-án emlékeztek meg a honvédő 

háborúban elesett és eltűnt civil áldozatokról, akik között magyarok is voltak. Vasárnap a 

Tordincei járás és a járási magyar kisebbségi önkormányzatnak a szervezésében került sor a 

kommemorációra a háború áldozatainak tiszteletére állított emlékműnél. Az egypercnyi néma 

csönddel való tiszteletadást követően először Davor Adžić, a járás elöljárója, majd Franjo 

Orešković, Vukovár-Szerém megye megbízott zsupánja szólt az egybegyűltekhez, ezután 

Jankovics Róbert, a HMDK elnöke, parlamenti képviselő osztotta meg gondolatait az 
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emlékezőkkel, végül pedig dr. Császár József Zoltán, Magyarország eszéki konzulja szólt. 

Mindannyian azt hangsúlyozták, hogy soha nem szabad megfeledkeznünk azokról, akik 

életükkel fizettek a szülőföld és Horvátország szabadságáért. Ezt követően a vendégek és a 

falubeliek, a civil szervezetek képviselői elhelyezték az emlékezés koszorúit. 

 

November 30-án lesz a HMDK évi közgyűlése – ülésezett a szervezet országos 

elnöksége 
2024. október 3. – Kepesujsag.com 

Hétfőn került sor a Horvátországi Magyarok Demokratikus Közössége (HMDK) országos 

elnökségének soros ülésére, amelyen az időszakos beszámolók és az aktuális kérdések 

megvitatása volt napirenden, valamint döntöttek arról is, hogy november 30-án tartják meg a 

HMDK évi közgyűlését. Az országos szervezet elnökségi ülésének a HMDK bellyei 

médiaházának konferenciaterme adott helyet. A testület az elmúlt időszakról szóló beszámoló 

mellett az aktuális kérdéseket is megvitatta, valamint a tervezett programok és tevékenységek 

is napirenden voltak. Jankovics Róbert HMDK-elnök beszámolt többek között azokról a 

kiemelkedő eseményekről, amelyeken a Kárpát-medencei magyarság legfontosabb ügyeit 

tárgyalták meg. 

 

Eredményekről számolhattak be Vukováron 
2024. október 3. – Kepesujsag.com 

A múlt héten került sor a Vukovári Magyarok Egyesületének tisztújító közgyűlésére. A 

tanácskozáson szó volt az elmúlt időszakról, az aktualitásokról, valamint a jövőbeli tervekről 

is. Ami a tisztújítást illeti, ismét a régi elnöknek, Jakumetović Rozáliának szavaztak bizalmat, 

az alelnökök pedig Kovács Margit és Racsmány Dániel lettek. Egy eredményes és tevékeny 

időszakról számoltak be a Vukovári Magyarok Egyesületének múlt héten tartott tisztújító 

közgyűlésén. Számos rendezvényen képviselték a vukovári magyarságot. Igyekeztek részt venni 

minden városi és fontosabb megyei szintű eseményen is. Más magyar szervezetekkel is ápolták 

a kapcsolataikat. Munkájukat Petőfi-ösztöndíjas is segítette/segíti. Tovább szépítették 

székházukat is. Tervekből az idei évet illetően sincs hiány. 

 

Sepse: Ádám Jenőre emlékeztek halálának 10. évfordulója alkalmából 
2024. október 3. – Kepesujsag.com 

Ádám Jenő hosszú életútja során fontos tagja volt a horvátországi magyar közösségnek, de 

bizonyos hazafias magyarországi köröknek is, személyiségével és munkásságával ma is 

példaként szolgál. Halálának 10. évfordulója alkalmából Sepsén tartottak megemlékezést a 

Határon Túli Magyarságért Alapítvány (HTMA) kezdeményezésére. „Ádám Jenő személyisége, 

munkássága ma is példaként állhat előttünk, ma is erőt adhat ahhoz, hogy megmaradjunk 

magyarnak és össze tudjunk kapaszkodni” – nyilatkozta lapunknak Bokor Béla, a HTMA 

kuratóriumi elnöke. A HMDK-székházban tartott családi hangulatú megemlékezést követően 

a sepsei katolikus temetőbe is kizarándokoltak a résztvevők, hogy fejet hajtsanak, koszorúval 

tisztelegjenek Ádám Jenő síremlékénél is. 
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https://kepesujsag.com/november-30-an-lesz-a-hmdk-evi-kozgyulese-ulesezett-a-szervezet-orszagos-elnoksege/
https://kepesujsag.com/november-30-an-lesz-a-hmdk-evi-kozgyulese-ulesezett-a-szervezet-orszagos-elnoksege/
https://kepesujsag.com/eredmenyekrol-szamolhattak-be-vukovaron/
https://kepesujsag.com/sepse-adam-jenore-emlekeztek-halalanak-10-evforduloja-alkalmabol/
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Multikulturális fesztivál a szentlászlói iskolában 
2024. október 3. – Kepesujsag.com 

A Szentlászlói Általános Iskola hét éve vesz részt más tanintézményekkel közösen egy 

multikulturális projektben, amelynek keretében harmadik alkalommal szerveztek fesztivált 

Szentlászlón múlt pénteken, szeptember 27-én. A multikulturális iskolaprojekt – melyről már 

többször is írtunk – keretében fesztivált tartottak pénteken a szentlászlói általános iskolában. 

A tanintézmény projektgazdaként vesz részt ebben a programban, amelynek célja, hogy az 

érintett iskolák különböző nemzetiségű diákjai megismerjék egymás kultúráját, hagyományait. 

Az eseményen a projektben részt vevő horvátországi tanintézmények, valamint most először a 

szombathelyi (Magyarország) Mate Meršić Miloradić Horvát Óvoda és Általános Iskola diákjai, 

valamint a helyi Petőfi Sándor Kultúregyesület tánccsoportja mutatkoztak be. 

 

A kisebbségek napja Zágrábban 
2024. október 3. – Kepesujsag.com 

Zágráb Város Kisebbségi Tanácsainak (Önkormányzatainak) és Képviselőinek a Koordinációja 

idén is megszervezte a horvát fővárosban élő nemzetiségek napját, amelyen összesen 16 

közösség képviseltette magát, köztük a helyi magyarok is. Idén is összegyűltek a fővárosban élő 

nemzeti kisebbségek képviselői, hogy bemutassák hagyományaikat, szokásaikat, 

népviseleteiket és kulturális örökségüket, mindazt, amivel hozzájárulnak a város 

sokszínűségéhez. A vasárnapi programban bemutatkozott a zágrábi Ady Endre Magyar 

Kultúrkör keretében működő Szederke gyermektánccsoport, valamint a citerazenekaruk is. 

 

A nemzetiségi kultúra napja Lipiken 
2024. október 3. – Kepesujsag.com 

Szeptember 28-án került sor a lipiki fürdőkomplexum éttermében a nemzetiségi kultúra napja 

elnevezésű rendezvényre, gazdag kulturális-művészeti programmal és gasztronómiai 

különlegességekkel. Az eseményen Lipik városának összes nemzeti kisebbsége bemutatkozott, 

köztük a magyarok is. Az összes nemzeti kisebbség képviseltette magát a nemzetiségi kultúra 

napja elnevezésű rendezvényen Lipiken, amelyen a magyar hagyományokat a Lipiki Magyarok 

Egyesülete mutatta be. A Lipiki Magyarok Egyesülete tevékenységi körei és a horvátországi 

magyar egyesületekkel való együttműködése révén őrzi a magyarság gazdag hagyományait és 

kulturális örökségét ezen a vidéken. A programban az ő vendégeikként a Dežanovaci Magyarok 

Közösségének tagjai is szerepeltek, ők hagyományos magyar dalok előadásával gazdagították 

az eseményt. A rendezvényt jelenlétével tisztelte meg többek között dr. Császár Zoltán eszéki 

magyar konzul, a jelenlévőket pedig többek között Vinko Kasana, Lipik polgármestere is 

köszöntötte. 
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https://kepesujsag.com/multikulturalis-fesztival-a-szentlaszloi-iskolaban/
https://kepesujsag.com/a-kisebbsegek-napja-zagrabban-2/
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. október 3.  – Kossuth Rádió 

 

Romániában már javában készülnek a politikai szervezetek a december elsejei parlamenti 

választásra. Azt megelőzően november 24-én lesz az államelnök-választás első fordulója, majd 

december 8-án folytatódik a voksolás. A választásokon való induláshoz 200 ezer támogató 

aláírás kell. A Romániai Magyar Demokrata Szövetség több mint 270 ezret iktatott szerdán a 

bukaresti központi választási irodában.  

 

,,Szeretjük magunkat a gazdaság területén számokban mérni, mert értékelni kell, és látjuk, 

hogy nekünk akkor jó, hogyha a régiónak is jó. Ezért segítjük a környező országokat.” Ezekkel 

a szavakkal nyitotta meg Hetey Ágota Magyarország kassai főkonzulja a Vidék jövője-jövő 

vidéke című szakmai fórumot, amelyet Kassán kis- és középvállalkozások, önkormányzatok és 

civil szervezetek képviselőinek rendeztek. 

 

A négyfalusi Szent Mihály Napokon már körvonalazódott az az együttműködés, amely aztán a 

Brassó Megyei Magyar Gazdák Egyesülete és a székely gazdák szervezete között jött létre. Egy 

villámlátogatás erejéig megtisztelte a rendezvényt egy székelyföldi küldöttség is, élén Becze 

Istvánnal, a Székelyföldi Gazdák Egyesületének elnökével. 

 

Kilencedik éve szervezi meg a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Biológia és 

Kémia Tanszéke, valamint a Fodor István Kutatóintézet a Kutatók Éjszakáját. Az ingyenes 

eseménysorozatot a tudomány és a kutatói életpálya népszerűsítésére hozták létre. 

 

A Temesvári Magyar Napok egyik célja egy-egy előadásra, beszélgetésre hazahívni az évtizedek 

során a városból eltávozott személyiségeket. „Budapesten, de lélekben Temesváron” volt a címe 

annak a kerekasztal-beszélgetésnek, amelyet Kántor Zoltán, a Nemzetpolitikai Kutatóintézet 

igazgatója folytatott barátok, egykori osztálytársak vagy egyszerűen érdeklődők körében. A 

beszélgetés után Lehőcz László kérte mikrofon elé Kántor Zoltánt. 

 

A Nagyváradi Szigligeti Színház október 6–13. között immár hatodik alkalommal szervezi meg 

Nagyváradon az Infinite Dance tánc–és összművészeti fesztivált.  Ezen négy társulat 

produkcióját láthatja a közönség, és bemutatkoznak a kolozsvári, marosvásárhelyi és budapesti 

főiskolák, egyetemek diákjai is. 

 

Székelyföld sajátos kulturális értékeit és hagyományait népszerűsíti és mutatja be október 9. 

és 20. között a XV. Székelyföld Napok. A Hargita, Maros és Kovászna megyei önkormányzat 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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által szervezett rendezvénysorozat több mint nyolcvan programot kínál a székelyföldieknek, 

illetve a térségbe látogatóknak. Ferencz Angéla programkoordinátorral, a Hargita Megyei 

Kulturális Központ igazgatójával Bíró István beszélgetett. 


